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رئیس پلیس راهور نیروی انتظامی از ارائه پیشنهاد 
این پلیس مبنی بر اعمال محدودیت تردد در محدوده 
طرح ترافیک به کمیته انتظامی وزارت کشور خبر داد

که در صورت تصویب اجرا می شود.
سردار  ایرنا،  از  نقل  به  هوادار«  »دنیای  گزارش  به 
سیدکمال هادیانفر روز گذشته در پاسخ به این سئوال 
که آیا شما موافق لغو طرح ترافیک هستید، افزود: در 
ابتدا با لغو طرح ترافیک به منظور جلوگیری از شیوع 
ویروس کرونا موافق بودیم اما بتدریج شرایط به گونه 
ای شد که به عنوان مثال ترافیک در شهر تهران ۷۰ 
درصد افزایش یافت و شرایط به بی نظمی منجر شد.
وی ادامه داد: به رغم تلاش همکاران راهور،  تراکمی 
که در مرکز طرح ترافیک تهران وجود دارد سبب شده تا 
توقف های غیرضروری و پارک دوبل ایجاد شود و این 

مساله شرایط را برای اعمال قانون سخت کرده است.
هادیانفر گفت: بر این اساس پیشنهاد جدیدی برای 
محدودیت ساعت تردد در محدوده های طرح ترافیک 

به وزارت کشور اعلام کردیم.
رئیس پلیس راهور نیروی انتظامی گفت: بر اساس 
این پیشنهاد افرادی که قبل از شروع طرح به محل کار 
خود می خواهند بروند، می توانند از خودروی شخصی 
استفاده کنند. از سوی دیگر دو زمان ۱۴ تا ۱۶ بعد از 

ظهر را برای خروج کارمندان دولت در نظر گرفتیم تا 
خودروهایی که از طرح خارج می شوند، جریمه نشوند. 
پیشنهاد دیگر بعد از ساعت طرح است آن هم برای 
افرادی که می خواهند بعد از ساعت طرح خارج شوند 

تا بار ترافیکی در محدوده ترافیک کمتر شود.
به گفته وی، این پیشنهاد به کمیته انتظامی وزارت 
کشور اعلام شده تا درصورت تصویب در جلسه فاصله 

گذاری اجتماعی اجرا شود.
آیا در ساعت های  این سوال که  به  پاسخ  در  وی 
اعلام شده ۱۴ تا ۱۶ پیک ترافیک در محدوده های 
طرح ایجاد نمی شود، گفت: کسانی که می خواهند از 
طرح استفاده کنند و مجوز ندارند باید تا قبل از شروع 
طرح وارد محدوده طرح ترافیک شوند و در این زمینه 

محدودیتی وجود ندارد.
هادیانفر اضافه کرد: همان طور که گفته شد برای 
تخلیه بار ترافیکی در نظر گرفته شده تا کارمندان 
دولت که محل کار آن ها در محدوده طرح است از 
ساعت ۱۴ تا ۱۶ از محدوده طرح بدون این که جریمه 

شوند، خارج شوند.

رئیس پلیس بین الملل ناجا از کشف تعدادی اشیای 
عتیقه از جنس طلا و نقره متعلق به ایران باستان در 
یکی از کشورهای اروپایی و استرداد آن ها به کشور 

خبر داد.
در  شیرزاد  هادی  سردار  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
تشریح این خبر اظهار داشت: براساس اعلام اینترپل 
یک کشور اروپایی، یکی از بانک های آن کشور قصد 
بازسازی بانک و بازگشایی صندوق امانات داخل بانک 
را دارد )به صاحبان صندوق های امانات نیز اطلاع می 
دهند که قصد بازگشایی صندوق ها را دارند( که در این 
جریان متوجه می شوند که صاحب یکی از صندوق 
در  را  نقره  و  از جنس طلا  عتیقه  اشیاء  تعدادی  ها 

صندوقش نگهداری می کند.
وی ادامه داد: با توجه به اهمیت موضوع، با بررسی های 
کارشناسی توسط کارشناسان مجرب میراث فرهنگی، 

مشخص شد، اشیا متعلق به دوران هخامنشی، اشکانی 
و ساسانی و صاحب صندوق نیز یک شهروند ایرانی 

است.
اطلاع  از  پس  افزود:  ناجا  الملل  بین  پلیس  رئیس 
استعلامات صورت  با  موضوع  این  از  تهران  اینترپل 
و  دستی  صنایع  فرهنگی،  میراث  وزارت  از  گرفته 
گردشگری مشخص شد، اشیای مورد نظر متعلق به 
جمهوری اسلامی ایران است و در نهایت با هماهنگی 
مراجع قضائی تیمی از پلیس به محل سکونت متهم 

اعزام و نامبرده دستگیر شد.
سردار شیرزاد گفت: با هماهنگی های انجام شده، در 
خواست معاضدت قضائی به منظور استرداد اشیای 
اینترپل و  ارتباطی  از کانال  باستانی تهیه، ترجمه و 
کشور  آن  مقامات  به  دیپلماتیک  مجاری  همچنین 

ارسال و موضوع استرداد اموال در حال پیگیری است.

پیشنهاد پلیس راهور برای کاهش ترافیک در روزهای کرونایی چیست؟

»رئیس پلیس بین الملل ناجا« خبر داد:

کشف و استرداد عتیقه های ایران باستان در یکی از کشورهای اروپایی

خبر

اندر حکایت روز ملی »شوراها« و روز جهانی 
»روانشناس و مشاوره«؛

و امرهم شوری بینهم
 و شاورهم فی الامر 

با  برابر  اردیبهشت  نهم 
جهانی  روز  آوریل   28
در  مشاوره«  و  »روانشناس 
تقویم بین المللی نامگذاری 
این،  بر  علاوه  اما  و  شده 
این روز برای ما ایرانیان از 
اهمیت دیگری نیز برخوردار 
است و دلیل آن روز »ملی 
شوراها« است که از ۹ اردیبهشت سال ۱۳۷۸ شورا های 
اسلامی شهر و روستا )که در نتیجه استقبال چشمگیر 
طور  به  آمد(  عمل  به  آن  انتخابات  نخستین  در  مردم 
رسمی نخستین دوره چهار ساله مسئولیت خویش را برای 
تحقق بخشی از حاکمیت مردم که عملی شدن آن در گرو 
فعالیت این نهاد است، آغاز کردند و از آن پس این روز 
در تقویم ملی ما به این عنوان نامیده شد. در مدح و 
ستایش و احترام به یاوران سلامتِ »روح« و »روان« و 
اساسا روانشناسان عزیز کشورمان گفته شده و در همین 
شماره مطالبی هم در خصوص آن به نگارش درآمده؛ اینکه 
آنان چه نقش مهم و گسترده ای می توانند در یک جامعه 
ایفا کنند بر کسی پوشیده نیست و اما در خصوص شورا 

و شورایی ها...
امرهم  است:»و  آمده  کریم« هم  »قرآن  در  که  همانطور 
»مجلس  شوراها«؛  الامر،  فی  شاورهم  و  بینهم  شوری 
استان،  شورای  نگهبان«،  »شورای  اسلامی«،  شورای 
از  این ها  نظایر  و  روستا  شهرستان، شهر، محل، بخش، 
ارکان تصمیم گیری و اداره امور کشور هستند و اساسا این 
موضوع کاملا علمی و منطقی است که اگر برای اصلاح و 
بهبود هرچیزی از جزئی ترین بخش آن اقدام کنیم موفق 
تر و شدنی تر خواهد بود؛ فی المثل اگر ما شورای خوبی 
در شهرمان داشته باشیم و این مسئله تعمیم داده شود 
و همه شهرها شورای خوب، فعال و پویایی داشته باشند، 
در نتیجه می توان به صورت پلکانی به پیشرفت، اصلاح و 
در نتیجه رشد کشور امیدوار بود و از این رو همواره نباید 
از این نکته غافل ماند که شورای شهر و انتخابات آن چه 
اهمیت فراوانی در پیشرفت شهر و در ادامه »کشور« ایفا 

می کند.
طبیعی است که وقتی قانون اساسی جمهوری اسلامی 
ایران در اصول کلی خود شورا را به عنوان »ابزار تجلی اراده 
مردم« و نهاد سیاسی تصمیم گیرنده مورد پذیرش قرار 
داده و در بندهای دیگر بر اهمیت آن تاکید داشته، نقش و 

اهمیت شورا باید بر همگان روشن تر شود.

معاون رئیس جمهوری در امور زنان و خانواده، شناسایی 
زنانی که کسب وکارهای خانگی کوچک دارند را در اولویت 
دولت دانست و تاکید کرد که باید به آن ها آموزش  و 

حمایت لازم در حوزه تولید و فروش داده شود.

افتتاح  مراسم  در  گذشته  روز  ابتکار  معصومه 
ویدئوکنفرانسی شبکه تولیدی ماسک و پوشاک در تهران 
و ساری با تاکید بر این که برای دولت توجه به کسب و 
کارهای دچار آسیب اهمیت دارد، تصریح کرد: شناسایی 

زنانی که کسب و کارهای خانگی کوچک دارند در اولویت 
است و باید به آن ها آموزش  و حمایت لازم در حوزه تولید 

و فروش داده شود.
وی از مصوبه استانداردسازی محصولات تولیدی مشاغل 
خانگی در شورای عالی استاندارد کشور خبر داد و اظهار 
داشت: با ابلاغ آئین نامه اجرایی این مصوبه از این پس 
همه محصولات تولیدی مشاغل خانگی به جز صنایع 

غذایی با برند استاندارد وارد بازار می شوند.
معاون رئیس جمهور ادامه داد: امیدواریم با افتتاح طرح 
مشاغل خانگی در مازندران و هشت استان دیگر بتوانیم به 

تحقق شعار سال که جهش تولید است، عینیت بخشیم.
وی درک شرایط کرونایی و انطباق برخی مشاغل با شرایط 
جدید و تولید محصولات بهداشتی را مهم دانست و افزود: 
اکنون ادامه فعالیت اقتصادی در اولویت است و باید به 
بحث بازاریابی کالاهای تولید شده در طرح مشاغل خانگی 

اهمیت داد.

خبر اول سرمقاله

حوادث و انتظامی

»معصومه ابتکار« خبر داد: 

حمایت دولت از زنان برخوردار از کسب و کارهای خانگی 

مهرداد تیموری

 مدیرمسئول
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3 اجتماعی

دارد که معتقد است  نادرستی وجود  تقریبا  از قدیم گزاره 
»عقل سالم در بدن سالم«! حال بماند که این ضرب المثل 
در برهه های خاصی از تاریخ توسط مشاهیری چون »استیون 
هاوکینگ« و یا موجود غیر ارُگانیک شده ای مانند »امیر تتلو« 
به طور کامل نقض شده؛ اما یادمان نرود که انسان در کنار 
»قلب«، »مغز«، »پا« و... یک عضو اساسی دیگر هم دارد که 

نامش »روان« است.
جدی نگرفتن مقوله »روح و روان«، سلامتی بدن را در شرایط 
سختی قرار می دهد و عملا بخشی از این ضرب المثل قدیمی 
را از اعتبار ساقط می کند؛ چرا که مثلا یکی از راهکارهای 
اساسیِ مبارزه با بیماری هایی مانند »سرطان« داشتن روحیه 
ای پولادین و روانی آماده برای مقابله با آن است. در ادامه 
مختصرا به تفاوت های اساسی »روانپزشک« و »روانشناس«، 
چرایی نیاز جدی جامعه فعلی به »روان درمانی« و... اشاره 

خواهیم کرد.

تفاوت های اساسی »روانشناس« و »روانپزشک« چیست؟

در جهان امروز، کشورهای پیشرفته و توسعه یافته به سمتی 
»روانشناس«  یک  نزد  مراجعه  اساسا  که  اند  کرده  حرکت 
جزئی   )Psychiatrist( »روانپزشک«  یا  و   )Psychologist(
جدایی ناپذیر از سبدِ ماهیانه خانواده و افراد به حساب می آید.
حال اینکه بسیاری از افراد در کشورمان هستند که تفاوت 
های اساسی این دو را نمی دانند و این موضوع متاسفانه 
حتی در میان بسیاری از دانشجویان رشته های روانشناسی 
نیز به دفعات دیده شده! به طور خلاصه هدف هردوی این 
متخصصان کمک به مراجعان جهت بهبود سلامت روانشان 
است اما »روانپزشک« به طور مشخص و ویژه تحصیلاتش را 
پس از گذراندن »پزشکی عمومی« دوره تخصص روانپزشکی یا 
به عبارتی دیگر تخصص اعصاب و روان را انتخاب کرده و این 
دست از متخصصان بیشتر بر جنبه »فیزیولوژیک« و جسمی 
انواع بیماری ها مطالعه و تاکید دارند. آن ها عمدتا از »دارو« 

و تکنیک »دارو درمانی« در جهت بهبود مراجع استفاده و در 
صورت نیاز بیماران را بستری می کنند. 

درجه  در  حداقل  مدرک  اخذ  از  پس  نیز  »روانشناس«ها 
»کارشناسی ارشد« جواز تاسیس مطب یا فعالیت در مراکز 
مشاوره را دریافت می کنند که یکی از پُر کاربردترین گرایش 
های آن »روانشناسی بالینی« است که متخصصان در آن از 
درمانی«،  »شناخت  )مثلا  درمانی«  »روان  روش های  انواع 
»روانکاوی«، »طرحواره درمانی« و...( با رویکردهای متفاوت 
»بهبود وضعیت  یعنی  مهم  این هدف  به  دستیابی  برای 

مراجع« استفاده می کنند.
جلسات درمان )به لحاظ زمانی و دفعات مراجعه( در حوزه 
کاری روانپزشکان به صورت معمول کوتاه تر است و فاصله 
زمانی بین هر مراجعه هم طولانی تر )مثلا یک جلسه در ماه؛ 
و این به سبب آنچه که پیش تر اشاره شد یعنی »تشخیص 
و درمان بیماری از طریق دارو« است. اما در نقطه مقابل، طول 
جلسات روان درمانگران بیشتر و فاصله بین جلسات هم طبعا 
کمتر است و مدت زمان هر جلسه آن بین 45 دقیقه تا یک 
ساعت و بعضا حتی تا دو ساعت متغیر است و به صورت 
هفتگی، یک هفته در میان و بعضا در صورت »حاد« بودن 
شرایط دو یا سه جلسه در هفته برگزار می شود؛ ضمن اینکه 
»روانشناس« به هیچ وجه و تحت هیچ شرایطی صلاحیت و 
اجازه تجویز دارو را ندارد که متاسفانه این امر بسیار خطیر و 
مهم به دفعات دیده شده که در کشور ما از سوی روانشناسان 
زیر پا گذاشته می شود و آن ها به راحتی برای مراجع خود 

دارو تجویز می کنند!
گاها هم پیش می آید که برای برخی از اختلالات روانی 
مانند »اختلال شخصیت مرزی«، »اختلال شخصیت نمایشی« 
و »افسردگی شدید« یا... متخصصان هر دو حوزه به صورت 
موازی با یکدیگر در درمان مراجع همکاری می کنند و با 

همکاری یکدیگر فرآیند درمان را پیش می برند.

مراجعه به »روانشناس«؛ از الزامات تا کاسبانِ این حوزه

می  که  دارد  وجود  جهان شمولی  کاملا  و  نانوشته  قانون 
گوید:»هر انسان به طور میانگین ماهیانه دست کم یک بار به 
مشاوره روحی-روانی احتیاج دارد«؛ مساله ای که برای بخش 
بزرگی از جامعه امروز ایران تعریف نشده و آن به سبب دلایل 
مختلفی است که اکثریت آن ها با قدری »فرهنگ سازی«، 
»فراهم سازی بستر و امکانات« و... قابل حل و فصل هستند. 
اساسا تا وقتی »شرایط« و »امکانات« مهیا نباشد، دسترسی به 
یک »آرمان« و »هدف« دشوار و تا حدی غیرممکن خواهد بود. 
بی تردید یکی از دلایلِ این امر، »عدم مشمولیت روان درمانی 
در بیمه های درمانی« است. اینکه پدیده مهمی مانند »بیمه«، 
در جامعه در حال پیشرفتِ ما )!( شرایط نسبتا خوبی دارد و 
بخش بزرگی از بیماری ها را زیر چتر خودش آورده تردیدی 
نیست؛ اما روانپزشکی و مشاوره های درمانی، یکی از آن 
موارد بسیار مهمی است که از قطار بیمه جا مانده و اوضاع 
را برای متقاضیان این روش درمانی که تمکن مالی کافی 
ندارند، کاملا پیچیده کرده است. به طور مثال، برای یک ویزیتِ 
معمولی در یک مکانِ کاملا معمولی و ایضا یک دکترِ بسیار 
معمولی در پایتخت ملزم به پرداخت هزینه ای چون یکصد 
هزار تومان برای یک ساعت )حداقل و در کمترین شرایط( 
هستید؛ حال بماند که به علت فقدان قوانین جدی و پیگیری 
از سوی مسئولان مربوطه، برخی از کاسبانِ این حوزه که غالبا 
با سوءاستفاده از فضای پوپولیستی حاکم بر »اینستاگرام« 
و اطلاعات نامناسب بخش کثیری از کاربران این شبکه به 
آنچنان جایگاهی رسیده اند که بعضا قیمت های عجیب و 
غریبی چون یک میلیون تومان در ازای یک ساعت مشاوره 
را برای خود به عنوان تعرفه مشخص کرده اند و عملا »قانون 

جنگل« را پیش فرض وضعیت موجود قرار داده و کسی را هم 
بالای سر خود به عنوان ناظر در نظر نمی گیرند و در نتیجه به 
هرچه که دلشان می خواهد جامه عمل می پوشانند! تازه این 
را هم در نظر بگیرید که خدماتِ روان درمانی استاندارد - اگر 
اوضاعِ فرد پیچیده هم نباشد- حداقل به ده جلسه و بعضا 
بیشتر برای به دست آمدن نتیجه مطلوب احتیاج دارد! در 
نتیجه هر فرد در پایتخت کشور یا همین استان البرزِ برای طی 
کردن یک روندِ درمانی مناسب )مثلا افزایش تمرکز و ترکِ یک 
رفتار وسواسی و نه اختلالات پیچیده!( باید یک تا ده میلیون 
و  نتیجه نسبتا دلخواهش هزینه کند  برای کسب  تومان 
مسائل و مشکلاتی از این قبیل باعث شده تا فاصله و شکاف 
بسیاری میان »مردم« و »احساس نیاز« و در نتیجه »مراجعه« 
به روانشناس شکل بگیرد که طبیعتا پیامد خوشایندی هم 
نداشته و نمونه های بسیار واضح و روشنی هم برای مثال 
وجود دارند. مثلا فرض کنید با تمام انتقادات و شکایاتی 
که در خصوص پدیده ای چون »امیر تتلو« و فعالیت های 
مشمئزکننده اش در فضای مجازی در روزهای گذشته مطرح 
شده )نگارنده هم تمامی آن ها را تمام و کمال می پذیرد( 
که نهایتا منجر به اخراج همیشگی او از »اینستاگرام« شد، 
پیش از این که به این مرحله اسفناک برسد، سالیان پیش و 
در کودکی و نوجوانی اش با مراجعه مستقیم به روانشناس 
مورد بررسی و در نتیجه »درمان« قرار می گرفت و این گزاره 
کشف بزرگی نیست که بگوییم در این صورت امروز نظاره 
گر سرنوشت متفاوتی در خصوص او و امثال او می بودیم... 

دیگر حساب و کتابش با خودتان، خانواده هایی را در نظر 
بگیرید که اوضاعِ مالی مناسبی ندارند و با مشکلاتِ اینچنینی 
نیز دست و پنجه نرم می کنند. هزینه هایی که تهیه آن در 
شرایط اقتصادی امروز به راحتی امکان پذیر نیست و آن ها 
بعضا باید از شکمشان بزنند که برای »مشاوره« هزینه کنند. آن 
وقت در چنین شرایطی چگونه می توان انتظار داشت مردمی 
که خیلی هایشان دغدغه نانِ شب دارند، برای روانشناس و 
اساسا روح و روان وقت بگذارند و این مسائل را - به قول برخی 

هایشان- »قرتی بازی« )!( ندانند؟

چه زمانی باید به »روانشناس« مراجعه کنیم؟

به طور کلی قاعده، قانون و یا فرمول مشخصی وجود ندارد تا 
نشانه های مورد نیاز برای مراجعه افراد به روانشناس یا... را 
با متر و معیارهای خاصی مشخص کند اما حالاتی به صورت 
عمومی وجود دارد که در صورت »بروز« و مهم تر از آن »تکرار« 
و »تدوام« )یعنی اینکه صرفا اگر شما یک زمانی دچار غم 
شوید یا حوصله فعالیت های اجتماعی نداشته باشید و... 
نشانه حالت غیرطبیعی نیست و شرط آن تکرار و تداوم است( 
که در بازه های زمانی مشخص و متفاوت خود را نمایان کند 

می تواند علائم هشدار دهنده ای باشد که فرد به مراجعه به 
درمانگر نیاز دارد که بخشی از آن در بخشی از آن در ادامه 

مرور شده است؛:

حالاتی که در صورت بروز، تکرار و تدوام وضعیت شما را از 
»حالت طبیعی« خارج می کند

هنگامی که روی انجام فعالیت های روزانه، شغلی، حرفه 
ای، درسی و... »تمرکز« کافی را نداشته باشید.

هنگامی که »عزت نفس«، »اعتماد به نفس« و »ابراز 
وجود« در شما به صورت چشمگیری »کاهش« پیدا کند.

هنگامی که »اضطراب« به قدری در شما رخنه کند که 
انجام هر عملی را برای شما سخت و طاقت فرسا کند.

هنگامی که خود بر مشکلتان واقف باشید اما »نتوانید« 
آن را با فرد دیگری در میان بگذارید و به صورت کلی و جزئی 

از شرح و توضیح آن عاجز باشید.
هنگامی که بسیاری از اوقات را »غمگین« سپری کنید و 

هیچگونه میلی برای تغییر این حالت در شما ایجاد نشود.
هنگامی که »زندگی اجتماعی« و »فعالیت های گروهی« 
شما تعطیل شود و همواره گوشیه گیری و تنهایی را انتخاب 

کنید و تمایلی هم برای تغییر این وضعیت نداشته باشید.
هنگامی که گاها صداهایی را )هذیان، توهم و یا...( می 
شنوید که به شما دستور انجام کاری را می دهد و دیگران قادر 

به شنیدن آن نیستند.
-  برگرفته از کتاب »راهنمای تشخیصی و آماری اختلال های 
روانی ویراست پنجم DSM-5 « / مترجمان: هامایاک آوادیس 

یانس، حسن هاشمی میناباد و داود عرب قهستانی

کلام پایانی

آمار و ارقام های رسمی نشان دهنده این است که دست کم 
25 درصد )یک چهارم( افراد هر جامعه ای )دقت کنید: هر 
جامعه ای!( در تمام طول عمرشان به طور خفیف یا شدید به 
انواع اختلالات روحی و روانی مبتلا می شوند و حال از این 
تعداد چیزی حدود 10 درصد )و در جوامعی مثل ایران نهایتا 
7 درصد( برای درمان و بهبود وضعیت شان به متخصصان 
مراجعه می کنند که یکی از دلایل اصلی آن در کشور ما 
احتمالا هزینه بر بودن پروسه درمانی و عدم پوشش این حوزه 

در »بیمه های درمانی« است.
نهایتا اینکه »روان درمانی« هم هرچه سریع تر باید مشمول 
بیمه های درمانی شود و این مطالبه به هیچ وجه مساله 
پیچیده و بغرنجی نیست؛ شک نداشته باشید که با وقوعِ این 
اتفاق، در آینده »انسان«هایی بس سالم تر و در نتیجه جامعه 
ای پویا تر در راه رُشد، پیشرفت و بالندگی اجتماع خواهیم 

داشت.

»نهم اردیبهشت« روز جهانی »روانشناس و مشاور«؛

روان درمانی؛ جامانده بزرگ قِطار بِیمه های درمانی!
چه زمانی باید به »روانشناس« مراجعه کنیم؟

یادداشت  سردبیر

شمولی  جهان  کاملا  و  نانوشته  قانون 
به  انسان  گوید:»هر  می  که  دارد  وجود 
طور میانگین ماهیانه دست کم یک بار به 
مشاوره روحی-روانی احتیاج دارد«؛ مساله 
از جامعه امروز  ای که برای بخش بزرگی 
آن به سبب دلایل  و  ایران تعریف نشده 
مختلفی است که اکثریت آن ها با قدری 
و  بستر  سازی  »فراهم  سازی«،  »فرهنگ 
امکانات« و... قابل حل و فصل هستند. 
اساسا تا وقتی »شرایط« و »امکانات« مهیا 
نباشد، دسترسی به یک »آرمان« و »هدف« 

دشوار و تا حدی غیرممکن خواهد بود. 

مهدی تیموری

 سردبیر
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در این روزهای کرونایی؛
»پهنای باند اینترنت«

 را گُم و گور کنید!
حالاها  حالا  »کرونا«  گویا 
خیال رفتن ندارد و از بودن در 
کنارمان بسی لذت می برد! 
دستش هم درد نکند؛ هرچه 
که نداشت لااقل بعضی ها 
را به خودشان آورد و دست 
جمله  از  ای  عده  برای  کم 
نگارنده اوقات خالی بسیاری 
را برای پرداختن به کارهای نکرده اعم از »خواندن کتاب 
های نخوانده«، »به اتمام رساندن پروژه های نیمه تمام«، 
»فعالیت های ورزشی بیشتر و مستمر« و... فراهم کرد و 
البته در این میان ساز همواره ناکوک باز هم »نا کوک« بود؛ 
برخی از »مسئولان« را می گویم! آن هایی که »حرف«های 
قشنگ زدند اما به هنگام »پوشاندن جامه عمل« بر تن وعده 
هایشان طوری پاک یادشان رفت که چه گفته بودند که 
اصلا نگو و نپرس: »چی؟ اینجا کجاست؟ من؟ شما؟ تراش 
داری؟!« بله آقای وزیر جوان! با خود شما هستم. شمایی که 
وعده دادید و رسما اعلام کردید که »سرعت اینترنت« را دو 
برابر خواهید کرد و حتی خبر اجرایی شدن آن را در بسیاری 
از نقاط کشور از جمله استان »قم« و... هم اعلام کردید؛ پس 
این دو برابر کجا رفته؟! نکند این »پهنای باند« هم سرنوشت 
شومی چون »دَکَل نفتی فورچونا« پیدا کرده و گُم شده؟! 
لابد می خواهید بگویید اصلا چنین چیزی امکان ناپذیر 
است و به لحاظ علمی هم منطقی نیست؛ چون پهنای باند 
صورت فیزیکی ندارد که بخواهد گُم شود! اما از من اگر می 
شنوید این چیزها را جدی نگیرید ما اینقدر مسولان توانمند، 
خبره، چیره، هوشیار، تیز، زرنگ، بَلا و همه چیز تمام داریم 
که اصول »گُم کردن چیزهای سخت« را در بهترین دانشگاه 
های دنیا پاس کردند و پهنای باند که هیچ، گنده تر و غیر 
فیزیکی تر از آن را هم در روز روشن جوری جلوی چشمتان 

غیب می کنند که کُپ کنید!

حداکثر 22 هزار تومان؛
نرخ زولبیا و بامیه در البرز تعیین شد

 به گزارش »دنیای هوادار« به نقل از روابط عمومی اداره 
کل تعزیرات حکومتی استان البرز، »علی اکبر مختاری« 
مدیرکل تعزیرات حکومتی استان البرز گفت: نرخ مصوب 
زولبیا و بامیه درجه یک مصوب تنظیم بازا رحداکثر 22 

هزار تومان در استان تعیین شده است.
وی با هشدار به صنوف مبنی بر رعایت موازین شرعی 
سوءاستفاده  هرگونه  رمضان  مبارک  ماه  در  قانونی  و 
در  خصوص  این  در  سودجو  افراد  برخی  احتمالی 
چارچوب قوانین و مقررات به شدت و با قاطعیت برخورد 

می گردد.
بازدید از چهار واحد تولیدی منطقه ویژه پیام

به  توجه  با  البرز  استان  حکومتی  تعزیرات  مدیرکل 
به  رهبری  مقام معظم  از طرف  نامگذاری سال 1399 
نام سال جهش تولید  و تاکیدات رئیس قوه قضائیه در 
جلسه ای به عنوان آسیب شناسی ورود کالاهای اساسی 
و رفع موانع آن که با حضور معاون قضایی دادگستری 
مدیرکل  دادگستری،  ریزی  برنامه  معاون  استان،  کل 
اقتصادی  منطقه  کل  مدیر  و  گمرک  مدیرکل  بازرسی، 
پیام تشکیل شده بود شرکت کردند که در این جلسه 
بررسی  موجود  موانع  رفع  جهت  مناسب  راهکارهای 
گردید. پیش از جلسه به همراه مسئولان مربوطه از چهار 
کارخانه تولیدی منطقه پیام و ظرفیت های موجود آن 

ها نیز بازدید به عمل آوردند.

امروزه بازاریابی با موبایل به عنوان یکی از تکنیک های 
بازاریابی که به دوره بلوغ خود رسیده شناخته می شود و 
از هر زمان دیگری مصرف کننده های بیشتری دارد که 
با استفاده از گوشی های هوشمند خود اقدام به خرید و 
پرداخت می کنند. اگر شما در این حوزه فعالیت دارید، 
پس این روندی از بازاریابی است که حتما باید به آن 

توجه ویژه ای داشته باشید.
این نوع از بازاریابی برای موفقیت نیاز به عجیب و غریب 
بودن ندارد، بلکه اینها فاکتورهایی هستند که در زمان 
قرار  باید مد نظر  به آن  تدوین استراتژی های مربوط 

دهیم:

 همواره محتوای شما باید کوتاه و مختصر باشد

اخیرا گوگل بطور روشن و صریح مطلوبیت استفاده از 
محتوای طولانی، مغز دار و با کیفیت بالا را اعلام کرده، 
اما تمامی اینها اهدافی هستند که دستیابی به آنها در 
بازاریابی آنلاین و اینترنتی مناسب می باشد، در حالیکه 
برای محتوای موبایل اختصار در محتوا همواره یکی از 
موارد مهم و حیاتی می باشد. البته شما همچنان باید 
محتوایی با کیفیت را برای این نوع مخاطبین هم تهیه 
کنید، اما باید سعی کنید زودتر از محتوایی که در دستگاه 
های غیر موبایل مورد استفاده قرار می گیرد، زودتر به 
نکته اصلی مورد نظر خود بپردازید. باید توجه داشته 
باشید که اغلب مخاطبین شما در این دستگاه ها در 

حال مطالعه محتوای شما از طریق صفحه ای کوچک 
هستند و ممکن است دور از دفتر یا منزل خود باشند، در 
نتیجه از فضا و زمان کافی برای مطالعه محتوای طولانی 
برخوردار نیستند که خود موضوعی چالش برانگیز برای 
بازاریابان این حوزه می باشد. پس همراه باید محتوایی 
تهیه ببینید که در ضمن جذابیت بودن از ویژگی خلاصه 

و مختصر بودن هم استفاده کند.

 قدرت جستجوی محلی را به یاد داشته باشید

جستجو های محلی اغلب از طریق دستگاه های موبایل 
انجام می پذیرند. به منظور سود بردن از فرصت افزایش 
استفاده و انجام جستجو از طریق دستگاه های موبایل 
 Google ارسال اطلاعات نسخه موبایل وبسایت شما به

My Business از اهمیت زیادی برخوردار می باشد.
علاوه بر این حتما توجه کنید که آدرس فیزیکی محل 

کسب و کار شما به اضافه اطلاعات تماس و ساعات 
سایت  از  بخشی  در  واضح  بطور  همگی  شما  کاری 
مختص این موضوع به راحتی قابل دسترس باشد. بازدید 
کننده گان وبسایت شما پس از ورود به سایت نباید 

شماره تماس یا آدرس شما را جستجو کنند.

از وبسایت های موقعیت محور استفاده کنید

به  تمایل  مردم  از  افزونی  روز  تعداد  که  آن جایی  از 
دستگاه  از طریق  اجتماعی  به سایت های  دسترسی 
های موبایل دارند، استفاده کردن از فرصت ارتباط با 
مشتریان هدف از طریق خدمات مکان-محور از قبیل 
سایت  Foursquare اهمیت بسیار زیادی دارد. چنین 
خرده  کارهای  و  کسب  برای  مکان-محوری  خدمات 
زیادی  بسیار  اهمیت  از  و...  ها  رستوران  و  فروشی 

برخوردار می باشد.

طنز مکتوب دیجیتال مارکتینگ

»دنیای هوادار« بررسی می کند؛

اصول بنیادین در موبایل مارکتینگ 

مهسا تیموری

 خبرنگار
دکتر علی قوامی

  تحلیل گر بازارسرمایه

اقتصاد

شاخص بورس ۸۲۰ هزار 
واحدی شد

دادستان تهران: ۲۶ نفر از کارکنان بانک 
مرکزی تحت تعقیب قرار گرفتند

مرغ ماشینی ارزان و گوجه 
فرنگی گران شد

)دوشنبه(  روز گذشته  بورس  بازار  در  شاخص کل 
۲۲ هزار و ۷۲۰ واحد رشد داشت که در نهایت این 
شاخص به رقم ۸۲۰ هزار و ۵۳۴ واحد رسید. بیش 
از هفت میلیارد و ۲۵۸ میلیون سهم، حق تقدم و 
اوراق بهادار به ارزش ۹۵ هزار و ۲۴۷ میلیارد ریال 

داد و ستد شد.
همچنین شاخص کل )هم وزن( با چهار هزار و ۳۰۸ 
واحد رشد به ۲۷۱ هزار و ۷۶۹  واحد و شاخص قیمت 
)هم وزن( با دو هزار و ۸۶۲ واحد افزایش به ۱۸۰ هزار 

و ۵۷۱ واحد رسیدند.
افزایش  واحد  از ۱۶۶  بیش  نیز  فرابورس  شاخص 
داشت و بر روی کانال ۹ هزار و ۷۷۴ واحد ثابت 
ماند. همچنین در این بازار سه میلیارد و ۲۳ میلیون 

برگه سهم داد و ستد شد.

دادستان تهران از تحت تعقیب قرار گرفتن ۲۶ نفر 
از کارکنان بانک مرکزی در پیوند با موضوع تخلفات 
ارزی خبر داد. علی القاصی مهر روز گذشته در جلسه 
مسولان قضائی گزارشی از رسیدگی به پرونده های 

تخلفات ارزی ارائه کرد.
وی با اشاره به اعلام عدم رفع تعهد نسبت به ۴/۷ 
میلیارد ارز دولتی توسط دریافت کنندگان آن اظهار 
داشت:»بانک مرکزی مدعی شد که بخشی از این ارز 
صرف حوزه خدمات شده اما تاکنون سندی در این 
زمینه ارائه نکرده است. برخی مدیران و کارکنان بانکی 
نیز در فرایند تأمین و تخصیص ارز مرتکب تخلف 
شدند که ۲۶ نفر از بانک مرکزی و تعدادی هم از 
بانک های عامل تحت تعقیب قرار گرقتند که پرونده 

آنها در دادسرا و دادگاه در حال رسیدگی است.«

بررسی جداول مرکز ملی آمار از بهای اقلام خوراکی در 
فروردین ماه نشان می دهد که قیمت مرغ ماشینی 
9.9 درصد کاهش و گوجه فرنگی 3۵.۴ درصد نسبت 

به اسفند 98 رشد داشته است.
بر اساس نتایج به دست آمده در این دوره »سیب 
زمینی« 23.6 درصد و »عدس« 19.5 درصد نسبت به 

ماه قبل افزایش قیمت داشته اند.
در این ماه »رب گوجه فرنگی« 0.2 درصد نسبت به ماه 

گذشته کاهش قیمت داشته اند.
همچنین قیمت »عدس« در فروردین امسال نسبت به 
فروردین سال گذشته ۵7.8 درصد رشد داشت و به 1۴ 
هزار و ۵8۵ تومان رسیده است. قیمت »مرغ ماشینی« در 
فروردین سال گذشته 1۴ هزار و ۴70 تومان بود اما امسال 
با 19.7 درصد کاهش به 11 هزار و ۶23 تومان تنزل یافت.
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تاکید عوض شورای شهر کرج؛

شهرداری، رفع مشکلات اهالی 
حصارک را پیگیری کند

»محمد علیخانی« اعلام کرد:
ورود رایگان تاکسی های اینترتی به طراح ترافیک 

جزئیات بسته جدید مقابله با ترافیک در پایتخت اعلام شد
رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
جزئیات بسته جدید مقابله با ترافیک در پایتخت را اعلام 

کرد.
رئیس  علیخانی  محمد  هوادار«،  »دنیای  گزارش  به 
درباره  شهر  شورای  نقل  و  حمل  و  عمران  کمیسیون 
برگزاری جلسه ویژه این کمیسیون در مورد طرح ترافیک 
این  روز گذشته  از ظهر  بعد  اظهار داشت:  پایتخت،  در 
جلسه با حضور کارشناسان، اعضای کمیسیون عمران و 
و  معاون حمل  راهور،  پلیس  نمایندگان  نقل،  و  حمل 
بسته   و  برگزار  آن  معاونان  و  شهرداری  ترافیک  و  نقل 
پیشنهادی یا طرحی نو جهت مقابله با معضل ترافیک 

در پایتخت ارائه شد.
وی افزود: با لغو طرح ترافیک در پایتخت در بخش های 
مختلف تهران به ویژه در مرکز، ترافیک بین 40 تا 80 درصد 
افزایش یافته و این موضوع باعث قفل شدن معابر اصلی 

و فرعی در این محدوده شده است.
وی با بیان اینکه همه این مشکلات مؤید ضرورت راهکار 
جدیدی جهت مقابله با ترافیک تهران است، گفت:  جلسه 
روز گذشته منجر به ارائه بسته ای با 25 پیشنهاد شد که 
لازم است ستاد مقابله با کرونای تهران و ستاد ملی مقابله 
با کرونا این پیشنهادات را مورد توجه قرار دهند تا علاوه بر 
رسیدن به هدف رعایت فاصله اجتماعی از شلوغی در معابر 

و خیابان ها پیشگیری کرد.

اجرای طرح زوج و فرد یا طرح ترافیک 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
گفت:  بر اساس پیشنهاد این جلسه قرار شد یا طرح ترافیک 
اجرا شود و یا اینکه طرح زوج و فرد را داشته باشیم که 
در هر دو صورت ساعت شروع طرح 8 صبح تا 4 بعدازظهر 

خواهد بود.
وی گفت: همچنین برای ساکنین محدوده طرح کاهش 
آلودگی هوا و طرح ترافیک تسهیلاتی در نظر گرفته شده 
است به طوری که یکبار ورود و خروج رایگان در طرح 
داشته باشند که برای طرح زوج و فرد نیز به همین صورت 

خواهد بود.

ورود رایگان تاکسی های اینترتی به طراح ترافیک

اساس  بر  همچنین  کرد:  خاطرنشان  علیخانی 
اقشار  برای  تسهیلاتی  جلسه  این  پیشنهاد 
مختلف دیده شده به طور مثال برای پیشگیری 
از ازدحام در حمل و نقل عمومی خودروهایی 
مینی بوس ها،  ادارات،  سرویس  مانند 
اینترنتی  تاکسی های  و  تلفنی  آژانس های 
بیمارستان ها  درمان  کادر  همچنین خودروی 

می توانند رایگان وارد طرح ترافیک شوند.

افزایش نرخ کرایه ها از اول خرداد

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای 
شهر تهران گفت: همچنین بر اساس بند دیگری 

و  حمل  کرایه  نرخ های  تمام  پیشنهادی  بسته  این  از 
نقل عمومی بر مبنای سال 98 تا پایان اردیبهشت اخذ 
می شود. به عبارتی کرایه اتوبوس، مترو و تاکسی تا پایان 

اردیبهشت تغییر نمی کند.

۱۰۰۰ دستگاه اتوبوس برای پایتخت

وی گفت: ارائه هزار دستگاه اتوبوس برای حمل و نقل 
عمومی پایتخت پیش از این مصوبه دولت بوده که اجرایی 
نشده و ما در بسته پیشنهادی خواستار شده ایم که این 
بسته  گیرد. همچنین  قرار  دولت  کار  دستور  در  مصوبه 
کمک معیشتی به رانندگان حمل و نقل عمومی ارائه شود. 
چرا که ارائه این بسته به صورت کارت هدیه ۲ میلیون 
تومانی به اقشار آسیب پذیر مصوبه دولت بوده و رانندگان 

نیز جزو همین قشر هستند.

حضور پنجاه درصدی کارمندان در محل کار 

رئیس کمیسیون عمران و حمل و نقل شورای شهر تهران 
گفت: همچنین در قالب بسته مقابله با ترافیک در پایتخت 
پیشنهاد شده به جای فعالیت دو سوم از کارمندان 50 
درصد کارمندان در محل کار طی یک روز حضور یابند و 
روز پس از آن 50 درصد دیگر فعالیت کنند تا از این طریق 
هم بار ترافیک کاهش یابد و هم فاصله اجتماعی را بتوان 

رعایت کرد.

توجه به مشکلات فراوان محله حصارک از جمله مواردی 
است که رحیم خستو؛ رئیس کمیسیون هنر و ارتباطات 
شورای اسلامی شهر کرج به آن اشاره کرده و از شهرداری 
کرج خواسته است که نگاه ویژه ای به این مسائل داشته 

باشد.
به گزارش »دنیای هوادار«، رحیم خستو در صدونودمین 
جلسه شورای شهر کرج که روز گذشته )یکشنبه( برگزار 
از محله حصارک داشتم  بازدیدی که  شد، گفت: طی 
شاهد وضعیت نامناسب تابلوها در سطح معابر بودم. 
هم چنین نبود سطل زباله مکانیزه منجر شده است که 
اهالی این محله زباله های خود را در معابر رها کنند 

که از لحاظ بهداشتی وضعیت مطلوبی نخواهد داشت.
او هم چنین به شرایط نامناسب جوهای این محله اشاره 
کرد و گفت: آب های آلوده سرازیر شده از جوی های این 
محل نگرانی هایی را برای شهروندان به وجود آورده و 
شهرداری موظف است هر چه سریع تر جهت ساماندهی 
این وضعیت و همچنین رفت و روب و نظافت آنجا 

تمهیداتی ویژه بیاندیشد.
خستو در ادامه به نبود میدان میوه و تره بار اشاره کرد 
و گفت: تعداد زیادی از شهروندان به نبود میدان میوه 
و تره بار گلایه داشتند و با توجه به تراکم جمعیت و 
همچنین مصوبه شورای شهر در خصوص احداث میدان 
میوه و تره بار انتظار می رود شهرداری در این محل اقدام 
به ایجاد میدان میوه و تره بار کند تا شهروندان با سهولت 

بتوانند مایحتاج خود را تامین کنند.
 نبود فضای سبز مناسب در این منطقه از دیگر معضلات 
و کمبودهایی بود که رئیس کمیسیون هنر و ارتباطات 
به آن اشاره داشت و افزود: هر شهروندی حق دارد تا از 
فضای سبز محل زندگی خود جهت گذران اوقات خود 
استفاده کند. بنابراین مدیریت شهری باید در خصوص 
ایجاد فضاهای سبز مناسب در مناطق مختلف از جمله 
مناطق کم برخوردار اهتمام ویژه ای داشته باشد و در 

جهت احداث آن اقدام کند.
رئیس کمیسیون هنر و ارتباطات در ادامه به وضعیت 
قراردادهای مدرسان فرهنگسراها اشاره و عنوان کرد: اصولا 
در شرایط خاص جامعه دولت و تمام نهادها در ارائه 
خدمات به شهروندان تمهیدات ویژه داشته و تسهیلاتی 

را ارائه می کنند که شهرداری نیز از این امر مستثنی 
نبوده و اقداماتی داشته است. از شهرداری انتظار می رود 
در خصوص قراردادهای مدرسان فرهنگسراها که نقش 
بسیار مهمی در حوزه اجتماعی، فرهنگی و فنی دارند 
به گونه ای عمل نماید که این افراد کمتر آسیب ببینند.
خستو گفت همین مدرسان بودند که در روزهای سخت 
شیوع بیماری کرونا و زمانی که مراکز آموزشی تعطیل 
شد در اقدامی جهادی در کارگاه های تولیدی خود اقدام 
به دوخت ماسک و توزیع آن در بین افراد نیازمند بوده 

اند که جای تقدیر و تشکر دارد.

پیشگیری از احتمال سوءاستفاده با راه اندازی 
اتوماسیون املاک

هم چنین در بخشی دیگر از این جلسه، محمدحسین 
خلیلی اردکانی؛ رئیس کمیسیون نظارت و تحول اداری 
شورای اسلامی شهر کرج گفت: اتوماسیون املاک در 
شهرداری کرج اقدامی ارزشمند و بی نظیر در کشور است 
که دوره کنونی شورای اسلامی شهر با جدیدیت تمام 

برای به ثمر رسیدن این مهم تلاش کرده است.
خلیلی اتوماسیون املاک را از جمله اقداماتی عنوان 
کرد که کمیسیون تحول نظارت و تحول اداری بر اجرای 
نداشتن  به  توجه  با  و  داشته است  تاکید  آن  صحیح 
یکپارچگی  فقدان  و همچنین  کافی  و  لازم  اطلاعات 
اطلاعات و احتمال سوء استفاده از این وضعیت موجب 
شد که موضوع به صورت اساسی در کمیسیون مطرح 

شود.
 به گفته او، پس از تشکیل جلسات کمیسیون نظارت و 
تحول اداری این مهم در دستور کار قرار گرفت و اولین 
اقدامی که انجام شد تبدیل سامانه سرا که غیر قابل 

استفاده بود به سامانه سامان بود.
موضوعی  ترین  مهم  گفت:  پایان  در  اردکانی  خلیلی 
که باید پیگیری شود موضوع فرآیندی است که قریب 
به شش ماه طول می کشد و موضوع دیگر اینکه باید 
مشخص شود در اختیار گذاشتن اطلاعات املاک به چه 
نحو باشد و چه کسانی می توانند از این اطلاعات املاک 
به چه نحو استفاده کنند و آیا لازم است این اطلاعات در 

اختیار عموم مردم گذاشته شود.

پایتخت نشینانگزارش

شهری

با لغو طرح ترافیک در پایتخت در 
ویژه  به  تهران  مختلف  بخش های 
در مرکز، ترافیک بین 40 تا 80 درصد 
باعث  این موضوع  و  یافته  افزایش 
قفل شدن معابر اصلی و فرعی در این 

محدوده شده است.
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 برای لیورپولی ها؛
مستند »وعده کلوپ« 

با روایت عادل فردوسی پور 

شد  کلوپ«  »وعده  مستند  روایتگر  فردوسی پور  عادل 
در  ماه(  اردیبهشت  )هشتم  گذشته  روز  مستند  این  تا 

شبکه های اینترنتی توزیع شود.
عادل فردوسی در چهارمین همکاری خود با پلتفرم های 
 NBC اینترنتی به سراغ مستند وعده کلوپ، تولید شبکه
Sport آمریکا رفته است که از دیروز در »فیلیمو« منتشر 

شد.
در مستند تماشایی وعده کلوپ، ماجرای تحول چهارساله 
اولیه  جلسات  کلوپ«،  »یورگن  هدایت  تحت  لیورپول 
تیم  به  که  بازیکنانی  و  دفاعی  خط  مشکلات  تمرین، 

اضافه شدند را عادل فردوسی پور روایت می  کند.
این مستند با پلتفرم های وی اودی در روایت محتواهای 
فوتبالی است که با در نظر گرفتن برنامه کلاسیکو، فیلم 
از  کلوپ  وعده  و  بازی  روز   ،۲۰۱۸ جهانی  جام  رسمی 

ادامه دار بودن این همکاری های دو طرفه خبر می دهد.
فوتبال  سرمربی  و  سابق  بازیکن  کلوپ  نوربرت  یورگن 
آلمانی است. وی در حال حاضر سرمربی تیم لیورپول 
است. او در میان سال های ۱۹۹۰ تا ۲۰۰۱ بازیکن فوتبال 
باشگاه ماینتس بود که در میان سال های ۲۰۰۱ تا ۲۰۰۸ 
سرمربی این باشگاه بود. وی در خلال این سال ها توانست 

به همراه این تیم به مسابقات بوندس لیگا صعود کند.
سرمربیگری  سمت  به  میلادی   ۲۰۰۸ سال  در  کلوپ 
این  همراه  به  و  شد  انتخاب  دورتموند  بروسیا  باشگاه 
افتخارات  دیگر  از  بوندس لیگا شد.  قهرمان  بار  دو  تیم 
او در این دوره دو قهرمانی در سوپر جام آلمان و یک 
قهرمانی در جام حذفی بود. او در پایان فصل 15-2014 از 
سمت خود در این باشگاه استعفا داد و پس از یک دوره 
کوتاه استراحت، در اکتبر سال ۲۰۱۵ میلادی با قراردادی 
سه ساله، به عنوان سرمربی باشگاه لیورپول انتخاب شد.
لیورپول  فوتبال  باشگاه  افول  از چندین سال  وی پس 
اروپا  قدرتمند  تیم  همان  به  لیورپول  دوباره  توانست 
از  باشگاه پس  این  با  به همراه  توانست  تبدیل کند و 
یک نایب قهرمانی در فصل 2018-2017 با پیروزی دو بر 
صفر برابر »تاتنهام« به قهرمانی لیگ قهرمانان اروپا در 
فصل 2019-2018 برسد و پس از 14 سال لیورپول را برای 

ششمین بار قهرمان لیگ قهرمانان اروپا بکند.

حمیدرضا  تیموری

روزنامه نگار

سینمای ایران - به مانند دیگر هنرها، ورزش ها و سایر مشاغل- 
به علت پاندمی »کرونا« در بحرانی ترین و تضعیف کننده ترین 
حالت یک دهه اخیر خود از تمامی ابعاد به ویژه بُعد مهم 
»اقتصادی« به سر می برد و همین حالا هم اکران سینمای 
ایران در سال 1399 برای بسیاری از فیلم های سینمایی رسما 
به اتمام رسیده و چیزی جز یک شکست بزرگ و بالاتر از 
عدد »0 ریال« عایدشان نشده! حال در کنار این اضافه کنید 
که بسیاری از پروژه های در حال تولید، تعطیل شده و به 
حالت تعلیق درآمده اند و برخی از پروژه هایی هم که در 
مرحله »پیش تولید« به سر می بردند متوقف و به نوعی در 
»نطفه« خفه شدند! همه این ها را می دانیم و بدان واقفیم 
که مشکلات بسیاری در عرصه هنر گریبان هنرمندان، سرمایه 
گذاران، تهیه کنندگان، سایر عوامل و کارکنان پیش آمده و 
آن ها را درک می کنیم؛ اما چاره چیست؟ هنر که جای خود؛ 
اصلا کدام یک از مشاغل و یا فعالیت های عمومی در کشور 
دستخوش چنین مشکلاتی نشده اند؟ یکی از آن ها را سراغ 
دارید؟ مسلما خیر! وضعیتی که »جهان« امروزه به آن دچار 
شده شوخی بردار نیست و اینکه یک مسئول در جایی می 
گوید »شاید بازگشایی یا ادامه تعطیلی سینماها را به اختیار 
خود سینماداران بگذاریم« بسیار عمل بیهوده و اشتباهی 
است. گمان می کنید اگر این کار را بکنید چند درصد از 
سینماداران به صورت خودجوش و خودخواسته به این روند - 

تعطیلی منبع ارتزاقشان- ادامه خواهند داد؟! صدور این دستور 
هیچ تفاوتی با بازگشایی اجباری یا دستور برای رفتن عموم 
مردم به سینما و در نتیجه به خطر افتادن وضعیت بهداشت 

عمومی، سلامت و جانشان ندارد! باور کنید که ندارد...
مگر این »اکران آنلاین« چه مشکلی دارد؟ اصلا چه بسا این 
شرایط باعث شود تا این پدیده - سینمای آنلاین- دست 
بسیاری از پادشاهان »رانت خواری« و »ویژه خواری« را 
در سینمای ایران کوتاه کند و برای اولین بار به معنای 
واقعی »رقابت آزاد« را ایجاد کند و در »معرفی« هرچه بهتر 
سینمای ایران در عرصه های بین المللی هم موفق عمل 
کند؟ درست است که »قاچاق« بیش از همیشه اینگونه 
آثار که به چنین اکرانی در می آیند را تهدید می کند اما 

مثلا همین سال گذشته که این بساط اکران آنلاین وجود 
نداشت، هیچ فیلمی از سالن های سینما قاچاق نشد؟ 
هنوز داستان های عجیب و غریب و حل نشده فیلم های 
»رحمان 1400«،  نیم«،  و  »متری شیش  پدری«،  »خانه 
»سرخپوست«، »قصر شیرین«، »شبی که ماه کامل شد« 
و »رستاخیز« و بسیاری دیگر از آثار سینمای ایران را که در 
این سال ها طعم تلخ »قاچاق« را چشیده اند از یاد نبردیم. 
پس بهتر نیست به جای »پاک کردن صورت مسئله« 
قوانین سفت و سختی برای کپی رایت ایجاد کنید و به 
صورت جدی به آن نظارت داشته باشید تا هم خودمان 
در این مورد در عرصه بین المللی مطرح تر شویم و هم 

همگان رویمان حساب کنند؟

دیدگاه سینمای آنلاین

فکر »بازگشایی سینماها« را  از سرتان هم بیرون کنید؛ 

برای حفظ سلامت و جان مردم: فعلا فقط »اکران آنلاین«!

رئیس قوه قضائیه گفت: پرونده های متعدد ارزی در 
دادسرای تهران محرمانه نیست باید نتایج رسیدگی ها 

به اطلاع مردم برسد.
به گزارش روز گذشته مرکز رسانه قوه قضائیه، حجت 
الاسلام والمسلمین سید ابراهیم رئیسی در جلسه 
مقامات  به  خطاب  قضایی  مسئولان  عالی  شورای 
قضایی اظهار داشت: به هیاهوها و حاشیه سازی های 
سیاسی و اظهارات نامناسب این روزها توجه نکنید و 

از مسیر عدل و انصاف خارج نشوید.
وی ادامه داد: هیچ گزارشی تا امروز از دیوان محاسبات 
که حاکی از تردید یا اشتباه در گزارش تفریغ بودجه 
سال ۹۷ باشد واصل نشده بلکه بر اتقان گزارش تاکید 

هم شده است.
رئیسی اضافه کرد: نظارت و شفافیت دو رکن اساسی 

در حکمرانی خوب است و دستگاه ها باید از  نظارت 
استقبال کنند چون مساله بیت المال است.

رئیس قوه قضائیه ادامه داد: دستگاه های اداری به 
روشن شدن موضوع کمک کنند.

در این جلسه، دادستان تهران گفت: تاکنون درخصوص 
تخلفات ارزی علاوه بر دریافت کنندگان متخلف ارزی 
حدود ۲۵ نفر از کارکنان بانک مرکزی تا سطح مدیرکل 
و تعدادی از افراد متخلف در بانک های عامل تحت 

تعقیب قرار گرفته اند.
علی القاصی مهر افزود: کارگروهی متشکل از دیوان 
و  صمت  وزارت  گمرک،  مرکزی،  بانک  محاسبات، 
ضابطین زیرنظر بازپرس ویژه پرونده جهت رسیدگی 
کارشناسانه به ابعاد مختلف گزارش دیوان محاسبات 

تشکیل شده است.

»كرونا و كرون« دو برادر دوقلو بودند كه در »ووهان« چين 
به دنيا آمدند. پدرشان يك روس تبار به نام  »گورباچف« بود 
كه با فروپاشي شوروي دق كرد ولي اين دو برادر تصميم 
گرفتند انتقام »پدر ميخاييل« را با تجزيه آمريكا و ظهور 

دنياي تك قطبي چيني از آمريكا بگيرند!
پس از آن »كرون« به اروپا رفت و رئيس پول »سوئد« شد 
ولي »کرونا« چون نارس بود در آزمايشگاهي در »ووهان« 
چين ماند تا به شدت تخريب و عقده هاي خود افزوده و در 
موقع مناسب كه فرمان آمريكا به دست جمهوري خواهان 
جنگ طلب و كم هوش است ظهور كند و با تعطيل كردن 
اقتصاد آمريكا  ولو چند روز چين كمونيست را تك قطب 

قدرت جهان كند!
از طرفي بسياري از »ژن هاي عنتر« به سبب كودني و سواد 
پايين »سوئيس«  را با »سوئد« اشتباه گرفته و پول هاي 
خود را به سوئد و نزد »كرون« بردند غافل از اينكه در هر دو 
جبهه شكست خواهند خورد. زيرا كسي در آمریکا رئیس 
جمهور شد كه برعكس قيافه مونگلش هوش و قدرت 

ريسك بالايي دارد كه متاثر از ده ها سال تجارت و نشستن 
سر ميز قمار است. او اقتصاد آمريكا را بر جانِ مردمش 
الويت داد. تا به چيني ها بفهماند كه كدخدايي جهان براي 
آن ها زود است همانطور كه با شكست در پروژه بازار نفت 

و طلا فهميدند...
دلارهاي »زالو زاده ها« را بلوكه كرد تا  به تاجرهاي  ايراني 
كالاهاي چينيِ وصل به دلار4200ِ توماني و سهم خورها و 
شركاي آن ها در لايه هاي بالاي قدرت و  زالوهاي »پينه« به 
پيشاني يقه شيخي بفهماند كه او )ترامپ(  قماربازي است 
كه لااقل سود اين قمار را سر سفره مردمش مي برد ولي 
شما مدعيان كاسب كارخِيانتكار به مردم خود هستيد كه 
سال هاست مرزهاي بي شرفي، خيانت و حرامخواري را جا 
به جا كرده و سودتان اقتضاء كند، خود را هم مي فروشيد!

»رئیس قوه قضائیه«:  نتایج پرونده های ارزی به اطلاع مردم می رسد

برادران كرون!

قوه قضائیه

تلخک

سعید  شفیعیان

 نویسنده
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روزنامه

7 ورزشی

سیاسی کاری یا ندانم کاری؟

آقایان، خاک در چشم کشتی مازندران نپاشید
کشتی مازندران به کدام سو کشیده می شود؟

مدیرکل جدید دفتر امور مشترک فدراسیون 
ها از اتفافاتی که در کشتی استان مازندران 
جای  است.  کرده  شگفتی  اظهار  داده  رخ 
شکرش باقی است که ایشان برخلاف سلف 
خود که تقریبا در ارتباط با تمام رخدادهای 
حوزه مدیریتی ورزش و فدراسیون ها مهر 
سکوت برلب زده و کمترین اظهار وجودی 
نمی کرد، اهل اظهار نظر و متکی به داشته 
ها و تجربیات خود است تا اینکه چشم به 

چراغ سبز و قرمز مافوق خود داشته باشد.
خسروی از اینکه اتفاقات نادری در هیات 
کشتی استان مازندران رخ داده اظهار تعجب 
و قول داده مسائل را پی گیری کند. وی 
خاطرنشان کرده نباید معاون اداره کل رئیس 
این  نیست  یکی  شد.  می  کشتی  هیات 
وسط بگوید آیا واقعا امر به این اهمیت از 

نگاه همه دست اندرکاران دور مانده است؟
البته امیدواریم  مدیرکل دفتر امور مشترک 
فدراسیون ها در گفتار خود ثابت قدم بماند 
و با این فرض که رسانه مربوطه از سخنان 
من سوء برداشت کرده از سخنان خود باز 
نگردد. هر چند در کل ماجرا تفاوتی ایجاد 
نمی کند زیرا جامعه فهیم کشتی مازندران 
دارند.  اشراف  اتفافات  کلیت  بر  خوبی  به 
البته انتظار می رفت بر حسب وظیفه اداری 
پیشاپیش معاونت امور استان های دستگاه 
ورزش تحولات هیات کشتی استان مازندران 
را زیر نظر گرفته و تخلفات احتمالی را به 
موضوع  شد.  می  آور  یاد  اندرکاران  دست 

ساده نیست چون پای کشتی مازندران و به 
تبع آن کشتی کشور در میان است.

کشور  کرونایی  وضعیت  رسد  می  نظر  به 
تا مسئولان  باعث شده  و تعطیلی ورزش 
خانواده  مطالبات  قبال  در  مذکور  دستگاه 
ورزش سکوت اختیار کنند اما در عین حال 
راستای  در  که  را  ها  نصب  و  عزل  برخی 
اهداف است به نحو مقتضی برنامه ریزی 
و سر و سامان دهند. جالب اینکه به زعم 
مدیرکل دفتر مشترک فدراسیون ها چندین 
استان  ورزش  کل  اداره  در  نادرست  اقدام 
اما  انجام گرفته  مازندران و هیات کشتی 
متولیان امر اعم از معاونت امور استان ها، 
بدنی  تربیت  کل  اداره  کشتی،  فدراسیون 
استان، امور مجامع وزارت ورزش، بازرسان 
این  اسم  و... خبردار نشدند!  ریز و درشت 
اهمال و بی توجهی را چه می توان گذاشت، 
همه  این  کاری؟  ندانم  یا  کاری  سیاسی 
واقعا  طویل  و  عریض  دستگاه  و  مسئول 
نمی دانستند در این گوشه از کشور ندانم 
کاری صورت گرفته و یا می دانستند و می 
کنند! صرف  می  کاری  سیاسی  اما  دانند، 
از دامنه اختیارات سرپرست هیات و  نظر 
بی آنکه در اعمال این اختیارات چون و چرا 
کرده باشیم به راحتی می توان دم خروس 
را از لابه لای عملکرد آقایان در باب مهندسی 
انتخابات مشاهده کرد. سناریویی که خیلی 
راحت قابل ردیابی است و نویسندگان این 
سناریو قصد دارند روز روشن بی توجه به 
به  را  خود  نقشه  آن  پیامدهای  و  عواقب 

مرحله اجرا بگذارند!

آقایان، خاک در چشم کشتی 
مازندران نپاشید

بدون  آزاد  کشتی  خصوصا  ایران  کشتی 
حضور مازندرانی ها رنگ و بویی ندارد. البته 
قهرمانان این خطه در عرصه کشتی فرنگی 

هم ید طولایی دارند و به جرات می توان 
گفت خوزستان فارس و مازندران سه ضلع 
کشور  در  رشته  این  قدرت  مثلث  اصلی 
محسوب می شوند. مربیان تلاشگر کشتی 
این خطه نیز در هر دو رشته آزاد و فرنگی 
از جمله بهترین ها محسوب می شوند. اگر 
قرار باشد چنین جایگاه و پایگاه مستحکم به 
دست عوامل بی توجه و خودخواه به این و 
آن هدیه شود قطعا جامعه کشتی مازندران 
ساکت نخواهد نشست.  کم نیستند در میان 
که  استان  شکسته  گوش  بزرگ  خانواده 
علاوه بر قهرمانی و شناخت کافی از زوایای 
بالا  مدیریتی  توان  و  نبوغ  از  اول،  ورزش 
نیز برخوردارند. هرکدام از آن ها می توانند 
را بر  به راحتی آب خوردن این مسئولیت 
را  پرافتخار گذشته  دوش کشیده و مسیر 
قدرتمندانه ادامه دهند. از قضا بر مسئولان 
فدراسیون فرض است این علاقه مندی را از 
خود نشان دهند که به جای تماشاگر بودن 
و یا احتمالا  شنا برخلاف جریان آب، آرزو 
کنند فردی از میان همین گوش شکسته 
ها  که امتحان پس داده و اهل تعامل و 
تلاش است هدایت امور را در دست بگیرد.  
خوشبختانه از میان ۱۱ نامزد تایید شده احراز 
ویژگی  از  تعدادی  کشتی،  هیات  ریاست 
های یادشده برخوردار و مورد اقبال حداکثری 
جامعه کشتی نیز قرار دارند. بنابر این دلیلی 
ندارد لقمه را دور سر چرخانده و برای آمدن 
معلوم  که  شود  تلاش  سیاسی  فرد  فلان 
نیست چند صباح در حوزه مسئولیت خود 
حضور خواهد داشت. دل بستن به چنین 
مهره هایی جز آنکه موجبات فرصت سوزی 
و هدر رفتن وقت و انرژی کشتی و کشتی 
گیران شود حاصلی در پی ندارد. امیدواریم 
گذار  تاثیر  عوامل  همه  هست  فرصت  تا 
زیر پرچم اتحاد و در جهت پیشبرد اهداف 

واقعی کشتی مازندران اجتماع کنند.

محمدرضا کاظمی

 نویسنده و روزنامه نگار

منهای فوتبال

جالب اینکه به زعم مدیرکل دفتر مشترک فدراسیون ها چندین 
اقدام نادرست در اداره کل ورزش استان مازندران و هیات کشتی 
ها،  استان  امور  معاونت  از  اعم  امر  متولیان  اما  گرفته  انجام 
فدراسیون کشتی، اداره کل تربیت بدنی استان، امور مجامع وزارت 
ورزش، بازرسان ریز و درشت و... خبردار نشدند! اسم این اهمال و 

بی توجهی را چه می توان گذاشت، سیاسی کاری یا ندانم کاری؟

مربیان تلاشگر کشتی این خطه نیز در هر دو رشته آزاد و فرنگی از 
جمله بهترین ها محسوب می شوند. اگر قرار باشد چنین جایگاه و 
پایگاه مستحکم به دست عوامل بی توجه و خودخواه به این و آن 
هدیه شود قطعا جامعه کشتی مازندران ساکت نخواهد نشست.  

دلیلی ندارد لقمه را دور سر چرخانده و برای آمدن فلان فرد سیاسی 
تلاش شود که معلوم نیست چند صباح در حوزه مسئولیت خود 
حضور خواهد داشت. دل بستن به چنین مهره هایی جز آنکه 
موجبات فرصت سوزی و هدر رفتن وقت و انرژی کشتی و کشتی 

گیران شود حاصلی در پی ندارد.

اردبیلی موحد« در  دقیقا نوشته صفحه مربوط به »عبدالله 
سایت فیلا با این نام آغاز شده است:

شاید تا به حال کمتر به این نکته فکر کرده باشید که استان 
و  یلان  و  عرفان  و  تصوف  اهل  از  بزرگانی  کنار  در  اردبیل 
عیاران و پهلوانان و قهرمانان و نامدارانی که شهره جهانی 

هستند مثل استاد زنده یاد موذن زاده اردیبلی با آن صدای 
ملکوتی و خدادادی و آن اذان بی نظیرش که بارها در دنیا 
طنین انداز شده و همانند آواز ربنای استاد شجریان بسیاری 
را در ایام ماه مبارک رمضان به شور حال و وجد می آورند، 
علی دایی افتخار ایران و آسیا و آقای گل جهان، حسین رضا 
زاده که وزنه های پولادین در المپیک مقابل توان و قدرت او 
سر تعظیم فرود می آوردند در کشتی فرنگی نیز بزرگانی مثل 
علی اشکانی را به دنیای قهرمانی معرفی کرد بزرگمرد کشتی 

ایران و جهان و رکوردار بیشترین مدال در المپیک 
عبدالله  استاد  آزاد،  کشتی  رشته  در  جهان  و 
موحد هم اردبیلی باشد... در سایت فیلا وقتی 
اسامی قهرمانان را مرور می کردیم به نام عبدالله 
اردبیلی موحد خوردیم و شاید بسیاری از نسل 

های بعد از وی هم ندانند که بزرگمرد کشتی 
جهان در دهه های 40 و 50 هم اردبیلی بوده و در 
ادامه نام او خورده اردبیلی موحد. در هر حال برای 

این قهرمان بزرگ کشتی آزاد ایران و رکوردار تعداد 
مدال در جهان کشتی آرزوی توفیق و سربلندی داریم 

و انشالله که  تندرست و برقرار باشند...

تمجید »فیلا« از »عبدالله موحد«
نوستالژی

دکتر فرشاد اندام

  کارشناس اداره کل 
ورزش کارگران کشور
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الان وقت »رسیدگی« است؛
بازگشایی دوباره پرونده 

»فساد فوتبال« در اصل 90
از  دادكان«  »محمد 
يك  است.  كاربلد  مديران 
با  معرفت  با  دانشگاهي 
فوتبالي.  پرافتخار  پيشينه 
كاري  شلوغ  اگر  دادكان، 
نكند )!( حرف هاي خوبي 
كه  هايي  حرف  زند.  مي 
او  ندارد.  را  جراتش  كسي 
ديروز هم مثل هميشه حرف هاي خوبي زد. حرف هايي 
هاي  ريشه  از  دادكان  گدازادگي!  و  آقازادگي  تفاوت  از 
فساد در فوتبال هم گفت و اينكه الان وقت »رسیدگی« 

است!
بهترين  است  تعطيل  فوتبال  كه  گفته:»اكنون  دادكان 
و  است«  فوتبال  در  فساد  به  رسيدگي  براي  فرصت 
تيم  يك  براي  مدير  تا  پنج  سال  يك  طي  اينكه:»چرا 
تعيين مي شود؟« اصل 90 مجلس كه يكي از وظايفش 
ما  هاي  شنيده  طبق  که  است  مسايل  همين  بررسي 

دوباره دست به كار شده است.
هاي  بررسي  از  متاثر   90 اصل  پيش  سال  چند  اگرچه 
فراكسيون ورزش مجلس شوراي اسلامي گزارشي را به 
قوه قضائيه براي انجام رسيدگي ارسال كرد، اما اعمال 
نفوذ و بعضا مماشات در اين رابطه نه تنها نتيجه علني 
به دنبال نداشت، بلكه شكست قبح فساد در فوتبال و 
اخبار ريز و درشتي كه اين روزها از اختلاس و ابهام در 
قراردادهاي خارجي به گوش مي رسد، كميسيون اصل 
90 را مجاب كرده تا بار ديگر به پرونده فساد فوتبال ورود 

كند و پرونده آن را با ابعادي وسيع تر بازگشايي كند.
قاضي  دكتر  است  قرار  ام،  شنيده  رابطه  همين  در 
البته كميسون  و  ورزش  فراكسيون  زاده هاشمي عضو 
اجتماعي به كميسيون اصل 90 اضافه شود تا ابعاد سالم 
سازي فوتبال بيش از پيش مورد توجه و کنكاش قرار 

گيرد.
اميدوارم اين بار نتيجه گزارش اصل 90 به سرانجام برسد 
بدانند  هميشه  براي  يكبار  فوتبال  دوستداران  بلكه  تا 
با  اين فوتبال چه خبر است و چرا فوتبال ما  در پس 
هر  در  چرا  و  بدهكاراست؟  )!( همواره  درآمد  اين همه 
پرونده اي که در فيفا داريم محكوم مي شويم؟ پشت 
پرده ماجراي شركت پيشكسوتان كهن چيست؟ ماجراي 
واردات خودرو توسط مديري كه لباس قانون برتن داشت 
به كجا انجاميد؟ و هزاران هزار مسئله ديگر كه هر دم از 
آن باغ بري مي رسد و تازه تر از تازه تري به گوش مي 
رسد! مثل داده پردازي و مدير مستعفي سرخ ها و رد پاي 

بازيكن سابق تيم ملي!
 قاضي زاده هاشمي كه سير تا پياز اساسنامه فوتبال و حواشي 
آن را هم مي داند و از تخلف صورت گرفته آگاهي دارد، با 
ورود خود به اصل 90 نبايد از كدهايي كه مالك تراكتورسازي و 

ماشين سازي داده به سادگي بگذرد.
به قول دادكان:»الان وقت رسيدگي است«

»علی پروین« که روز یکشنبه در وزارت تعاون کار و رفاه 
اجتماعی حضور یافت ضمن دیدار با دکتر »محمد دادکان« 
با مدیرکل ورزش کارگران نیز گپ و گفتی صمیمی داشت.

پروین با بیان اینکه بیشتر فوتبالیست های معروف از 
خانواده های کارگری اوج گرفته اند گفت:»آقای حیدری 
و همکارانش کار مهمی دارند چون هر چه ورزش در بین 
کارگران بیشتر باشد آن ها سالم تر خواهند بود و من خودم 
زمان جوانی در تیم های کارگری هم بازی می کردم و 

افتخار می کنم که یک کارگرزاده هستم.«
پروین گفت:»کریم باقری، علی دایی، رضا حسن زاده، ممد 
پنجعلی، ناصر محمدخانی و خیلی از بازیکنان بزرگ دیگر در 
تیم های کارگری عضو بودند و در دوره ما اگر بازیکنی جذب 
کارخانجات می شد خیلی به خود می بالید چون بیمه و حق 
و حقوقش به راه بود. هنوز هم فوتبال کارگران را گاهی از 

طریق دوستان پیگیری می کنم.«
پروین با بیان اینکه حضور افرادی مثل دکتر دادکان و دکتر 
شجاعی برهان در وزارت کار بسیار ارزشمند است گفت:»واقعا 
آقای دکتر )دادکان( بهترین دوران را در فدراسیون فوتبال 
درست کرد و دیدیم که بعد از چند سال رفتند و برانکو را برای 
پرسپولیس آوردند. برانکو سه تا قهرمانی پشت سر هم برای 
پرسپولیس آورد و با دست خالی این تیم را به فینال آسیا برد. 
همان موقع که آقای دکتر، برانکو را برای تیم ملی آورده بود 
بعضی ها مدام نق می زدند و می گفتند او در حد تیم ملی 
نیست. پس چرا الان التماسش را می کنید؟! باید از افرادی 
مثل آقای دادکان در سطح بالای ورزش استفاده کنند و فوتبال 
ما اگر افرادی مثل دادکان را داشت به این روزا نمی افتاد. آقای 

شجاعی برهان هم واقعا همیشه عاشق ورزش و فوتبال بوده 
و در کنار فوتبال کمک حال فوتبالی ها است. هیچ ادعای هم 
ندارند و من به آقای وزیر کار تبریک می گم که این دو بزرگوار 

را آورده تا به کارگران خدمت کنند.«
از پروین راجع به پرسپولیس پرسیدیم که گفت:»واقعا از 
این حال و روز پرسپولیس نگرانم. ما خاک پرسپولیس 
را خوردیم و عاشق این تیم هستیم . اصلا با پرسپولیس 
زندگی می کنیم. من هیچگاه دنبال مدیریت یا مالکیت این 
تیم نبوده و نیستم ولی هر کمکی از من بخواهند انجام می 
دهم. پرسپولیس را باید بدهند دست یک سازمان یا یک 
فردی که بلد باشد کار اقتصادی بکند و این همه بدهکاری 
رو دست باشگاه نگذارد. صد میلیارد بدهی خیلی زیاده و 

هرکی بیاد همان ابتدا جا خواهد زد. بایستی اول دولت 
بدهی ها رو صاف کند و بعد یک مدیر کاربلد و کاردان 
مثل خود آقای دادکان انتخاب کنند و هر روز یک بازی 
در نیاورند. فعلا که مسابقات تعطیل است بهتر است که 
اینکارها انجام بشود ولی انگار کسی به فکر باشگاه نیست. 

شاید هم هستند و ما نمی دانیم.«
مهندس حیدری هم با بیان اینکه علی پروین از جمله 
بازیکنان استثنایی در فوتبال ایران بودند گفت:»ما فوتبال شما 
نسل جام جهانی آرژانتین را از طریق رادیو پیگیری می کردیم 
و خوشحالم که شما هنوز هم فوتبال کارگران را پیگیری می 
کنید. همچنین دوست داریم از تجربیات شما در توسعه 

ورزش کارگران استفاده کنیم.«

گفت و گو قلندر

اوضاع و احوالِ پرسپولیس خطرناک است؛

پروین: فوتبالیست های بزرگ اغلب عضو تیم های کارگری بودند

سیروس جعفری 

کارشناس ورزش

صحبت کردن درباره ورزش و برشمردن آثار و اهمیت آن 
همیشه شیرین است و دلپدیر. از فواید اشکار و پنهان 
و از واجب عینی بودن بگویم که تمام بزرگان ورزش و 
رسانه زندگی خود را سراسر در همین راه صرف کرده اند.

امروز می خواهم از درجه اول بودن مقوله باشگاه ها در 
وزارت ورزش و جوانان سخن به میان آورم که مردانی 
فداکار و عاشق پیشه پرچمداران آن بوده و هستند که 
متاسفانه مدت هاست مورد بی لطفی و کم لطفی وزارت 

ورزش قرارگرفته اند. 
باشگاه ها سلول های سازنده و زاینده ساختمان پیچیده 

و پرپیچ و خم ورزش کشورند.
ورزش در بعد قهرمانی اش که خود بهترین مبلغ برای 
ورزش در بعد همگانی به شمار می رود زمانی اوج می 
گیرد که باشگاه ها بابرخورداری از مردان صمیمی و 
ایثارگر، صاحب حداقل امکانات لازم و نیز حمایت های 
مشروع و قانونی برای رونق و گسترش خود در همه ابعاد 

از جمله در بعد اقتصادی و سایر ابعاد در ایجاد یا حرکت 
به سوی صنعت ورزش باشد.

به جرات می توان گفت باشگاهداری یعنی جریان ورزش 
قهرمانی. یعنی مدیریت و برنامه ریزی و کلان نگری 
به آینده ورزش قهرمانی، همگانی و حتی آموزشگاهی. 
در این روزهای طاعون زده کرونایی که تمامی باشگاه 
های ورزشی به علت شیوع کرونا تعطیلند و هزاران هزار 
پرسنل زحمتکش این باشگاه ها که اکثرا از قشر ضعیف 
جامعه به شمار می روند، وزارت عریض و طویل ورزش 
به تک به تک آنان مدیون است. این مردان و زنان فداکار 
که سالیان متمادی از توان، دانش، تجربه و ابتکار آن ها 
در عرصه های داخلی و برون مرزی بهره برده چه برنامه 
حمایتی برای این خادمین ورزش دارد که ماه هاست 

خانه نشین شده اند؟
وزارت ورزش باید بدون دقیقه ای اتلاف وقت حمایتی 
متکی به قانون، چتر خود را بر سر باشگاهای دارای 
مجوز بگستراند و حداکثر امکانات مالی و معنوی را برای 
آن ها مهیا سازد تا نظام باشگاه و باشگاه داری از هم 
نگسلد و انرژی عظیم ورزش ایران که همانا باشگاه ها 

هستند از بین نرود. وزارت ورزش و جوانان باید برای 
حمایت واقعی و حقیقی از باشگاه ها در این شرایط 
سخت آستین ها را بالا بزند و شکل حمایتی خود را 

آشکار سازد...

حمایت دولت نیاز اول باشگاه ها
دیدگاه

مجید  سعیدی

 نویسنده و روزنامه نگار

سیدرضا فیض آبادی

 نویسنده و روزنامه نگار

ورزش  بالای  سطح  در  دادکان  آقای 
استفاده کنند و فوتبال ما اگر افرادی مثل 

دادکان را داشت به این روزا نمی افتاد. 

های  تیم  در  جوانی  زمان  خودم  من 
کارگری هم بازی می کردم و افتخار می 

کنم که یک کارگرزاده هستم.«


